研究简报

自制微波辅助无溶剂萃取装置及GC/MS分析白玉兰花挥发油

王妍: 杨美丹: 李建亮: 李祖光

浙江工业大学, 化学工程与材料学院, 浙江 杭州 310014

收稿日期 2008-8-1 修回日期 2009-4-2 网络版发布日期:

摘要 利用普通的家用微波炉改装和自制微波辅助无溶剂萃取装置,采用微波辅助无溶剂萃取法和传统水蒸 气蒸馏法提取白玉兰花挥发油,用气相色谱-质谱(GC/MS)法分析鉴定,并用GC/MS总离子流色谱峰的峰面积 归一化法确定挥发油成分的相对百分含量。实验结果表明,微波辅助无溶剂萃取法与水蒸气蒸馏法所得的挥发 油成分基本相同,但微波无溶剂萃取挥发油的收率(0.80%)高于水蒸气蒸馏法的收率(0.68%)。自制的微波 辅助无溶剂萃取装置具有价格便宜、容易推广使用等优点,同时在该装置基础上进行的微波无溶剂萃取法是-种真正意义上的无污染、快速、高收率的提取鲜活香料植物挥发油的萃取技术。

微波辅助无溶剂萃取 气相色谱-质谱法 白玉兰 挥发油

分类号 0 657.63; S 685.15

Homemade Solvent Free Microwave Extraction Device a nd Analysis of Volatile Oil from Magnolia Heptapeta (Bu c'hoz) Dandy by GC/MS

WANG Yan; YANG Mei-dan; LI Jian-liang; LI Zu-guang

College of Chemical Engineering and Materials Science, Zhejiang Universit y of Technology, Hangzhou 310014, China College of Chemical Engineering a ▶ <u>本刊中 包含"</u> nd Materials Science, Zhejiang University of Technology, Hangzhou 31001 4. Chi na

Abstract

A set of solvent-free microwave extraction device was set up by using modified ordinary househo ld microwave oven. The chemical constituents of volatile oil of Magnolia heptapeta (Buc'ho z) Dandy were extracted by solvent free microwave extraction (SFME) and traditional steam di stillation(SD). The chemical constituents were separated and identified by GC/MS. The relative c ontent was performed by peak area normalization. The results show that there is no obvious differ ence in the quality of volatile oils obtained by two kinds of extraction methods, but the yield of SF ME is 0.80%, which is higher than the yield of SD (0.68%). There are some advantages of the m odified homemade SFME device: the price is low and it can be promoted easily. The SFME met hod offers important advantages over SD: shorter extraction times, substantial savings of energy a nd a reduced environmental burden. SFME is a non-pollution green technology and as a good ra pid and high yield new method for the extraction of volatile oils from fresh aromatic plants.

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ [PDF全文](156KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

相关信息

微波辅助无溶剂萃取"的 相关文章

▶本文作者相关文章

- 王妍
- 杨美丹
- 李建亮
- 李祖光

<u>a</u> (Buc'hoz) <u>Dandy</u> volatile <u>oil</u>

DOI

通讯作者 李祖光 lzg@zjut.edu.cn